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WpadÅ‚ mi w rÄ™ce drugi numer &bdquo;Konia Polskiego&rdquo; z tego roku. To bliskie memu
sercu pismo, które na kilka lat zniknÄ™Å‚o w ogóle z rynku, jest obecnie wydawane przez Polski
Klub WyÅ›cigów Konnych, a redaktorem naczelnym jest prezes PKWK Tomasz Chalimoniuk. O
nowej szacie graficznej i zawartoÅ›ci merytorycznej nie bÄ™dÄ™ siÄ™ wypowiadaÅ‚. OgraniczÄ™
siÄ™ do tego - cieszÄ™ siÄ™, Å¼e w ogóle pismo &bdquo;oÅ¼yÅ‚o&rdquo;. ChcÄ™ siÄ™ jednak
odnieÅ›Ä‡ do artykuÅ‚u, jaki w tym numerze KP zostaÅ‚ opublikowany. Jego autorem jest Jerzy
Sawka, obecnie dyrektor toru Partynice we WrocÅ‚awiu, a w przeszÅ‚oÅ›ci dziennikarz, naczelny
wrocÅ‚awskiego wydania &bdquo;Gazety Wyborczej&rdquo;. TytuÅ‚ tego artykuÅ‚u brzmi:
&bdquo;WyÅ›cigi konne. Wóz albo przewóz&rdquo;. MoÅ¼na go przeczytaÄ‡ nie tylko w
&bdquo;Koniu Polskim&rdquo;. Ostatnio autor wrzuciÅ‚ ten tekst do facebooka (
https://www.facebook.com/jerzy.sawka/posts/1984930221540262).

Moment ukazania siÄ™ artykuÅ‚u &ndash; powinien sprzyjaÄ‡ dyskusji. W najbliÅ¼szÄ…
niedzielÄ™ (15 IV) ruszajÄ… wyÅ›cigi we WrocÅ‚awiu, a w nastÄ™pnÄ… (22 IV) w Warszawie.
JesteÅ›my wiÄ™c w przeddzieÅ„ sezonu wyÅ›cigowego w Polsce. Do tego dochodzÄ… zmiany
wÅ›ród ludzi, którzy do tej pory zawiadywali wyÅ›cigami na SÅ‚uÅ¼ewcu. Grzegorz SoÅ‚tysiÅ„ski
jest nadal czÅ‚onkiem zarzÄ…du spóÅ‚ki Totalizator Sportowy (juÅ¼ od wielu lat, jako przedstawiciel
zaÅ‚ogi), ale &ndash; jak wieÅ›Ä‡ gminna niesie &ndash; juÅ¼ nie bÄ™dzie nadzorowaÅ‚
SÅ‚uÅ¼ewieckiej spóÅ‚ki-córki (Tor SÅ‚uÅ¼ewiec) i wszystkiego, co siÄ™ z wyÅ›cigami wiÄ…Å¼e.
To z jednej strony. Z drugiej &ndash; 20 marca (a wiÄ™c na miesiÄ…c przed sezonem) odwoÅ‚any
zostaÅ‚ dotychczasowy dyrektor sÅ‚uÅ¼ewieckiego toru. Decyzja, biorÄ…c pod uwagÄ™ moment,
zaskakujÄ…ca. Dlaczego? Z lakonicznego komunikatu zamieszczonego na stronie internetowej Toru
SÅ‚uÅ¼ewiec niewiele wynika. Oto treÅ›Ä‡ tego komunikatu: W zwiÄ…zku z reorganizacjÄ…
Obszaru SÅ‚uÅ¼ewiec, 20 marca 2018 roku nastÄ…piÅ‚a zmiana na stanowisku dyrektora
warszawskiego toru. WÅ‚odzimierza BÄ…kowskiego zastÄ…piÅ‚a Jolanta Górska, która
wczeÅ›niej peÅ‚niÅ‚a funkcjÄ™ peÅ‚nomocnika zarzÄ…du Totalizatora Sportowego ds.
Obszaru SÅ‚uÅ¼ewiec. Na czym miaÅ‚aby polegaÄ‡ &bdquo;reorganizacja Obszaru
SÅ‚uÅ¼ewiec&rdquo;, na razie nie wiemy.Do tych oficjalnych wiadomoÅ›ci trzeba dodaÄ‡ jeszcze
jednÄ… &ndash; a mianowicie takÄ…, Å¼e na SÅ‚uÅ¼ewcu odbÄ™dzie siÄ™ w tym roku
Narodowy Czempionat Koni Arabskich, zamiast w Janowie Podlaskim, co byÅ‚o dÅ‚ugoletniÄ…
tradycjÄ…. Przeciwko tej decyzji protestowaÅ‚ SÅ‚awomir Pietrzak, a jego próby uaktywnienia
lokalnych wÅ‚adz szybko skoÅ„czyÅ‚y siÄ™ tym, Å¼e kierownictwo KOWR-u (dawna ANR)
zdjÄ™Å‚o go z funkcji prezesa janowskiej stadniny. WczeÅ›niejsze grzechy byÅ‚ego juÅ¼ prezesa,
czyli dramatycznie pogarszajÄ…ca siÄ™ sytuacja finansowa stadniny i fatalny styl zarzÄ…dzania,
im nie przeszkadzaÅ‚y. Ale na próbÄ™ przeciwstawienia siÄ™ decyzji - no wÅ‚aÅ›nie czyjej?
KOWR-u czy ministra Jurgiela &ndash; reakcja byÅ‚a natychmiastowa. JeÅ›li chodzi o sprawy
&bdquo;arabskie&rdquo;, to jeszcze nie koniec. Na dziÅ› nie wiadomo, gdzie odbÄ™dzie siÄ™
aukcja Pride of Poland i kto jÄ… bÄ™dzie jÄ… organizowaÅ‚. Nie zdziwiÄ™ siÄ™, kiedy siÄ™
okaÅ¼e, Å¼e aukcja doÅ‚Ä…czy do czempionatu i caÅ‚oÅ›Ä‡ odbÄ™dzie siÄ™ na SÅ‚uÅ¼ewcu.
GÅ‚ównym argumentem bÄ™dzie to, Å¼e to przecieÅ¼ podniesie prestiÅ¼ obu tych imprez, bo

https://hipologika.pl 24.06.2025, 7:00:26 - 1

https://www.facebook.com/jerzy.sawka/posts/1984930221540262
https://hipologika.pl
mailto:webmaster@hipologika.pl


uÅ›wietni uroczystoÅ›ci z okazji 100-lecie odzyskania niepodlegÅ‚oÅ›ci. Prezydent, premier i
ministrowie bÄ™dÄ… mieli blisko i tÅ‚umnie nawiedzÄ… imprezÄ™, a caÅ‚y &bdquo;arabski
Å›wiat&rdquo; oniemieje z zachwytu, Å¼e w Polsce konie arabskie cieszÄ… siÄ™ takÄ… estymÄ….
 Dlaczego piszÄ™ tyle o czempionacie i aukcji skoro gÅ‚ównym tematem majÄ… byÄ‡ wyÅ›cigi
konne? Bo niewykluczone, Å¼e wspomniane zmiany sÄ… ze sobÄ… powiÄ…zane i majÄ… teÅ¼
zwiÄ…zek wÅ‚aÅ›nie z tym szkodliwym pomysÅ‚em, aby i czempionat i aukcja odbyÅ‚y siÄ™ w
Warszawie. Zapewne za jakiÅ› czas bÄ™dziemy wiedzieÄ‡ wiÄ™cej, a elementy tej ukÅ‚adanki
uÅ‚oÅ¼Ä… siÄ™ w jakÄ…Å› logicznÄ… (oczywiÅ›cie dla inicjatorów, bo nie dla sprawy) caÅ‚oÅ›Ä‡.
 Ad meritum. JeÅ›li ktoÅ› siÄ™ spodziewaÅ‚ teraz dyskusji z tezami tekstu Jerzego Sawki, to
bÄ™dzie rozczarowany. Nie zamierzam z nim polemizowaÄ‡, bo mam dokÅ‚adnie takie samo
zdanie. PodpisujÄ™ siÄ™ obiema rÄ™kami pod jego tezami. A warto je nagÅ‚oÅ›niÄ‡, bo a nuÅ¼
&ndash; nowi ludzi w Totalizatorze Sportowym, czy nowa Pani Dyrektor na SÅ‚uÅ¼ewcu bÄ™dzie
mogÅ‚a coÅ› w tej sprawie zrobiÄ‡. ZrobiÄ‡ pozytywnego. Aby wyÅ›cigi konne w Polsce przestaÅ‚y
byÄ‡ skansenem, a mogÅ‚y pójÅ›Ä‡ w kierunku dobrze prosperujÄ…cej gaÅ‚Ä™zi horse industry,
jak to ma miejsce w wielu miejscach na Å›wiecie. GÅ‚ównie w Azji, ale w Europie takÅ¼e &ndash; co
pokazuje przykÅ‚ad francuski. GÅ‚ówny problem &ndash; zresztÄ… ten sam, nierozwiÄ…zany od lat
&ndash; jest taki, Å¼e odpisy od obrotów w grze sÄ… niewielkie, bo obroty sÄ… niewielkie. Obecnie
na poziomie 14 mln zÅ‚. A obroty sÄ… niewielkie, bo gra odbywa siÄ™ w zasadzie tylko na torze.
Tak byÅ‚o od lat. Ponad 90% zakÅ‚adów wzajemnych byÅ‚o zawieranych na torze, a tylko kilka
procent poza nim. Na caÅ‚ym Å›wiecie te proporcje sÄ… odwrotne. WiÄ™cej zakÅ‚adów jest
przyjmowanych poza torem, choÄ‡ oczywiÅ›cie na wyÅ›cigi przychodzi duÅ¼o ludzi (zwÅ‚aszcza w
Azji) i obroty na torze teÅ¼ sÄ… spore.Przez wiele lat podejmowaliÅ›my ten problem (&bdquo;Å›my
&ndash; czyli dziennikarze interesujÄ…cy siÄ™ wyÅ›cigami konnymi). KiedyÅ› nasze postulaty
dotyczyÅ‚y zwiÄ™kszenia liczby ekspozytur, potem tego, aby Totalizator Sportowy chociaÅ¼ do
jakiejÅ› czÄ™Å›ci z licznych punktów, gdzie moÅ¼na zagraÄ‡ w totka, doprowadziÅ‚ przekaz na
Å¼ywo z toru i stworzyÅ‚ moÅ¼liwoÅ›Ä‡ przyjmowania teÅ¼ zakÅ‚adów na konie wyÅ›cigowe.
Teraz jest to juÅ¼ wszystko nieaktualne. W dzisiejszych czasach tÄ… wÅ‚aÅ›ciwÄ… szansÄ… jest
stworzenie moÅ¼liwoÅ›ci przyjmowania zakÅ‚adów poprzez internet. Bez tego nie da siÄ™
sprawiÄ‡, aby wyÅ›cigi konne staÅ‚y siÄ™ biznesem. Ale do tego potrzeba dwóch rzeczy. Po
pierwsze &ndash; woli politycznej. Po drugie &ndash; sensownego planu, jak do takiego stanu
rzeczy dojÅ›Ä‡ w kilka lat. No i potem fachowców, którzy ten plan wcielÄ… w Å¼ycie. W tym roku
pula nagród na SÅ‚uÅ¼ewcu bÄ™dzie na poziomie 8 mln zÅ‚, czyli takim samym, z jakim mieliÅ›my
do czynienia od kilku lat. Jak wiadomo, kto stoi w miejscu, ten siÄ™ cofa. Niestety, ta stagnacja
sprawia, Å¼e caÅ‚y wyÅ›cigowy przemysÅ‚ w Polsce siÄ™ zwija zamiast siÄ™ rozwijaÄ‡. Hodowcy
przestajÄ… kryÄ‡ klacze peÅ‚nej krwi. Trenerów, jeÅºdÅºców i wszelkich fachowców &ndash;
ubywa. Za kilka lat liczba urodzonych w Polsce koni peÅ‚nej krwi spadnie do jakiegoÅ›
dramatycznego poziomu (kilkunastu?) OczywiÅ›cie, ciÄ…gle moÅ¼na kupiÄ‡ za relatywnie
nieduÅ¼e pieniÄ…dze mÅ‚ode konie za granicÄ…, gÅ‚ównie w Irlandii. WÅ›ród nich byÄ‡ moÅ¼e
trafiÄ… siÄ™ kolejne takie szczÄ™Å›liwe przypadki, jak Va Bank czy Bush Brave, ale to nie zmieni
ogólnego stanu rzeczy. To nie zmieni tego, Å¼e zmierzamy &ndash; jak trafnie to zdefiniowaÅ‚ Jerzy
Sawka &ndash; w kierunku skansenu. BÄ™dziemy mieli piÄ™knie odrestaurowany tor na
SÅ‚uÅ¼ewcu, malowniczy tor we WrocÅ‚awiu, ale na nich jakieÅ› rachityczne, szczÄ…tkowe
wyÅ›cigi. Bo o wyÅ›cigach w Sopocie przy takim kierunku trzeba bÄ™dzie zapomnieÄ‡.SwojÄ…
drogÄ… &ndash; nie sposób zrozumieÄ‡. Po co byÅ‚o wydawaÄ‡ tyle pieniÄ™dzy na restauracjÄ™
toru SÅ‚uÅ¼ewieckiego, jeÅ›li nie chce siÄ™ wyÅ›cigów konnych. Bo aby ta gaÅ‚Ä…Åº horse
industry siÄ™ rozwijaÅ‚a, aby z czasem staÅ‚a siÄ™ dochodowa, trzeba w niÄ… zainwestowaÄ‡.
Bez tych niezbÄ™dnych inwestycji (zarówno finansowych, jak i systemowych &ndash; vide gra
poprzez internet), tory na SÅ‚uÅ¼ewcu i we WrocÅ‚awiu trzeba bÄ™dzie niebawem zamknÄ…Ä‡.
Albo utrzymywaÄ‡ jako skansen.Marek Szewczyk
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